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INTRODUCCIÓ 

 

 

 

La Diputació de Barcelona, a través de la Oficina de Participació, està desenvolupant un treball 

d’assessorament en matèria de participació al municipi d’Olost. 

 

En el marc d’aquest assessorament s’han impulsat unes sessions de reflexió amb les entitats del 

municipi per recollir les seves aportacions entorn diferents temes.   

 

Aquestes sessions de reflexió es conceben com un espai d’intercanvi i debat entre les entitats del 

municipi que han de servir per posar en comú els seus punts de vista i recollir aportacions i 

suggeriments que ajudin a millorar diferents aspectes vinculats al teixit associatiu. 

 

El passat 27 de novembre va tenir lloc la sessió destinada a debatre  el suport que l’ajuntament 

presta a les entitats. L’objectiu d’aquesta sessió era reflexionar i debatre entorn els serveis  i suport 

que des de l’ajuntament es presta a les entitats i recollir la seva perspectiva  per a la seva millora. 

Dintre d’aquest suport s’inclou el programa de subvencions a les entitats, on calia debatre els 

criteris que haurien de regular-les o la cessió de materials i equipaments pel desenvolupament dels 

projectes i activitats de les entitats. 

 



METODOLOGIA  DE TREBALL 

 

 

 

La sessió de reflexió entorn el suport que l’ajuntament presta a les entitats es va articular a partir 

de tres eixos de reflexió: 

 

- Les subvencions i ajuts econòmics : Es tractava d’avaluar el suport econòmic que 

reben les entitats, analitzant el procediment de sol·licitud i els criteris de concessió. 

 

- El material i les infraestructures : Es feia referència al suport material que poden 

rebre les entitats amb infraestructures ( cadires, equips de so, etc) o de la cessió 

d’espais municipals per a les seves activitats. 

 

- El suport i l’assessorament : En aquest bloc es feia referència al suport tècnic i 

assessorament que les entitats requerien i rebien per part de l’ajuntament a per a la 

realització dels seus projectes. 

 

 

Així mateix tota la reflexió es va articular des de tres variables: 

 

- El coneixement dels recursos 

- L’accés als recursos 

- La quantitat i qualitat dels recursos 

 

tot identificant els punts forts  del sistema així com els aspectes a millorar  que dificulten el treball 

de les entitats. 

 

A continuació, es presenta els resultats de l’esmentat debat. 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 



SÍNTESI DE CONCLUSIONS 

 

 

Subvencions i ajuts econòmics 

 

� En primer lloc es destaca que no existeix cap tipus de convocatòria oficial  de 

subvencions per part de l’ajuntament, de manera que les peticions de suport i les 

adjudicacions es fan de manera discrecional. Aquest fet es valorat negativament per part 

de les entitats malgrat que aparentment  pugui semblar que els facilita la feina, ja que no es 

demana cap projecte ni justificació de la despesa. Les entitats valoren la necessitat 

d’objectivar els criteris  pels quals es concedeix un ajut i la necessitat d’aportar 

transparència i informació  al procés de subvencions. Actualment no es coneix quants 

diners rep cada entitat i això genera rumorologies i comentaris que no estan basats en una 

informació pública ni objectiva. 

 

� En segon lloc s’assenyala una certa dependència d’algunes entitats  respecte 

l’ajuntament. El fet que sigui l’ajuntament qui directament assumeixi algunes despeses de 

les entitats ( per exemple el director de la coral) o que concedeixi ajuts de manera arbitrària 

no ajuda a que les entitats agafin autonomia  per si mateixes. 

 

� La majoria de les entitats tan sols demanen ajuts econòmics a l’ajuntament . La falta de 

coneixement  respecte com funcionen les convocatòries, com fer un projecte i pressupost i 

com justificar una subvenció, provoca que les entitats no estiguin aprofitant totes les 

oportunitats que podrien tenir amb ajuts d’altres administracions com ara Consells 

comarcals, Diputació de Barcelona o departaments de la Generalitat de Catalunya. 

 

� Fins ara, el funcionament ha estat “sostenible” ja que les entitats són molt responsables 

a l’hora de demanar ajuts i es contenen en  les demandes conscients del que pot assumir 

un ajuntament com el d’Olost i del que no. Hi ha acord  però, en que cal avançar en la 

regulació d’un sistema molt més objectiu i transpar ent . 

 

� Per tot això es proposa que l’ajuntament treballi per redactar unes bases de convocatòria 

pública de subvencions on es regulin els criteris per ala seva concessió i justificació. 

 

Alguns criteris que les entitats consideren  que caldria tenir en compte són: 

  

o Quantitat de gent beneficiària de l’activitat . D’alguna manera caldria valorar 

quanta gent es podrà beneficiar d’aquella activitat subjecte a subvenció i tenir-



ho en compte. En aquest sentit caldria primar les activitats que siguin 

públiques i obertes. 

 

o Caldria establir mecanismes per assegurar que els diferents col·lectius del 

poble reben ajuts. Es a dir tenir en compte el sector de població  al que es 

destina l’activitat; infants, joves, gent gran,etc.. 

 

o Caldria tenir en compte la quantitat d’activitats i la qualitat  de les activitats 

que es presenten a subvenció. 

 

o Caldria valorar l’esforç econòmic  que fa la pròpia entitat per aconseguir 

altres recursos de manera que es vagi fomentant també l’autonomia econòmica 

de l’entitat. 

 

o Caldria tenir en compte la continuïtat de les activitats  i valorar aquelles 

activitats que es fan cada any d’aquelles que no tenen continuïtat en el temps. 

 

o Cal tenir en compte les activitats que tenen un interès  o funció socia l, tot i 

que potser caldria diferenciar els diferents àmbits de subvenció ( culturals, 

socials, etc...) 

 

 

Material i infraestructures 

 

- Existeix força desconeixement respecte els recursos materials  amb que compta 

l’ajuntament i que pot posar al servei de les entitats. No existeix cap inventari  ni recull 

organitzat, i les entitats que coneixen el que es pot demanar ho fan perquè ho han fet servir 

alguna vegada.  Tampoc es coneix que pertany a l’ajuntament i quin material el lloga 

puntualment per les festes. Per contra hi ha entitats que no han demanat mai cap suport  

perquè no sabien que podien fer-ho. En aquest marc, l’accés als recursos està 

clarament condicionat  a les relacions personals que hi ha amb persones de l’ajuntament  

que en alguns casos fins i tot són membres de les entitats. 

 

- Les entitats proposen fer un inventari i un registre del material  que existeix on es 

controli qui agafa cada cosa i qui la torna , designant una persona responsable  d’aquest 

control. 

 

- Pel que fa a la cessió d’espais i locals , fins ara no hi havia espais polivalents que 

poguessin fer servir les entitats. Al pis de dalt del Casal d’avis hi havia una mena de 



despatxos però la majoria de les entitats no els feia servir perquè no s’ajustaven a les 

seves necessitats d’ús que bàsicament eren de sala de reunió i de magatzem i no estaven 

pensats per això.  

 

- Actualment ja es disposen d’altres espais més polivalents però caldria definir i clarificar 

quins son els criteris i les condicions d’ús  d’aquests espais, ja que es dona la 

circumstància que s’ha cedit a algun grup de joves algun espai sense que es clarifiqui per 

quin ús i amb quines condicions es fa. 

 

- Caldria establir també algun mecanisme per poder fer les reserves de local  i poder 

consultar l’agenda d’espais  per evitar que es trobin diferents persones o entitats en un 

mateix local. 

 

 

Assessorament i suport tècnic 

 

 

� En l’actualitat no existeix cap assessorament o suport tècnic forma l per part de 

l’ajuntament i el suport que es rep es fa de manera informal, directe  i propera. Algunes 

entitats reben algun suport per part d’algun tècnic del Consorci del Lluçanès. La sensació 

general és que no es coneixen els recursos  però la veritat és que quan es necessita 

alguna cosa l’ajuntament els respon  i es fa. En aquest sentit, mai l’ajuntament s’ha 

oposat a res . Es destaca el suport que reben les entitats en matèria de difusió i 

informació  de les seves activitats. 

 

� Tot i que es valora positivament el suport que s’ha rebut fins ara es considera que caldria 

estructurar un canal més clar  per fer les demandes. L’ajuntament no ha de saber 

respondre a tot però si que hauria de saber canalitzar la demanda i derivar-te al lloc 

adequat. Per això seria necessari tenir un únic referent  clar per les entitats. 

 

� Es valora que les necessitats de suport i assessorament que te cada e ntitat són molt 

diferents  i per aquest motiu es proposa impulsar algun tipus d’assessorament més 

personalitzat  en funció de les necessitats de cada entitat. 

 

� De manera general cal més suport i formació sobre recerca de subvencions, 

elaboració de projectes i pressupost. 

 

 

 



VALORACIÓ DELS PARTICIPANTS 

 

 
Els participants assenyalaven amb una x el grau de satisfacció  de l’ 1 al 5 respecte cadascun 
d’aquests ítems (1 seria gens satisfet i 5 seria molt satisfet) 
 
 
VALORACIÓ GENERAL DE LA JORNADA 
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Durada de la jornada
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VALORACIÓ DEL TREBALL EN GRUP 

Materials de treball
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Oportunitat de relacionar-se
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VALORACIÓ DE L’ORGANITZACIÓ 
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Lloc de realització
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Resultats obtinguts
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Dinàmica de treball
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Tasca dels moderadors
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COMENTARIS REFERENTS A LA SESSIÓ 
 
 

El més positiu de la jornada ha estat... 
 
� Els resultats obtinguts 
� Llibertat de poder parlar el que ens a semblat 
� Informació general 
� Molt agradable 
� Posar en comú les necessitats de les entitats assistents 
� Ens ha donat idees. 
�  
 
El que menys m’ha agradat ha estat... 

 
� De vegades la gent parlava  a l’hora. 
� M’ha agradat tot. 
� Ha faltat temps. 
 
 

 
No vull marxar sense dir que... 
 
�  Molt bé 
� Gràcies per la trobada. 
� Cal la implicació de l’ajuntament i un diàleg amb les entitats repetint o debatent aquests 

temes. 
� M’agrada la idea que es facin aquestes sessions. 

 
 
 
 
 

 


